
ORDENACIÓ DEL TERRITORI I HABITATGE

1069-000015-009599/2023
Taula del Litoral per a la gestió de la sorra de les platges de Sitges

ACTA DE LA 6ª REUNIÓ DE LA TAULA DEL LITORAL PER A LA GESTIÓ DE LA
SORRA DE LES PLATGES DE SITGES

 
Data : dijous 13 de febrer de 2025
Hora: 11:00 – 12:30 hores.
Lloc : Oficina de Turisme de Sitges (Masia de Can Milà).

Ordre del dia:

1. Valoració sobre l’estat de les platges passat l’estiu 2024.

2. Valoració final de l’estudi que es va debatre en reunió anterior del Sr.
Pere Andreu.

3. Presentació de propostes 2025.

Assistents:

 Regidora d’Espais Naturals.
 Serveis Tècnics municipals de Sostenibilitat i d’Espais Naturals.
 Demarcació de Costes a Catalunya.
 Port de Garraf.
 Port Ginesta.
 Plataforma ciutadana Salvem les Platges de Sitges.
 APMA Garraf.
 Cimne.
 Centre d’Estudis del Mar (CEM).

S’excusen Ports de la Generalitat de Catalunya.

Desenvolupament de la sessió:

La  Presidenta  de  la  Taula  obre  la  sessió  de  treball  a  les  11:14  hores,  agraint
l’assistència a la  Taula de treball  i  demanant  una ronda de presentacions atès les
noves incorporacions del Club Nàutic Garraf i de la Demarcació de Costes.

La presidenta excusa l’absència justificada de Ports de la Generalitat i  recorda que
l’assistència a les reunions és d’una representació per entitat, tret la Demarcació de
Costes on consten dues persones atès la importància de la seva informació.

Port Ginesta excusa l’absència de Port d’Aiguadolç.

1- Valoració sobre l’estat de les platges passat l’estiu de 2024

El Tècnic d’Espais Naturals recorda que l’any 2024 va estar incidental, com consta a
l’Acta de la 5a reunió, pel temporal de 22 de març que va obligar a la Declaració
d’Emergència  a  les  platges  del  Garraf  i  a  intervencions  d’urgència  per  part  de  la
Demarcació de Costes a tota la costa catalana afectada, el qual degut a la limitació
d’embarcacions de dragatge i les tramitacions administratives, les aportacions de sorra
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varen allargar-se fins ben entrat l’estiu.  Pregunta quin és el diagnòstic resultant de
2024.

Salvem les Platges inicia el debat expressant que l’Ajuntament de Sitges no coincideix
amb les propostes de Salvem les Platges i consideren que l’estat de les platges és
pitjor que en anys anteriors. Que els espigons aportaven sorra i ara no succeeix.

Costes informa que les platges del sud a partir de l’església de la Punta conserven el
mateix estat que els anys anteriors, en una situació estable i sense canvis, donat que
a més no hi hagut cap temporal rellevant i, a més, està tornant el Llevant que ajuda
més a estabilitzar-les. La Fragata està molt bé perquè acumula sorra, La Ribera ha
recuperat ample, a Bassa Rodona no hi ha platja, i L’Estanyol aguanta.

Cimne informa que la Platja Sant Sebastià es troba en bon estat. No obstant, apunta
que les roques d’escullera col·locades a la sortida de la riera suposen un obstacle al
desguàs natural i provoca pèrdua de més sorra cap al mar.

Salvem les Platges pregunta si la solució seria un canaló profund que conduís les
aigües.

Cimne considera que la solució seria evitar que la riera desemboqués a la platja. Les
rieres  acumulaven  sediments  dels  conreus  que  nodrien  les  platges  però  amb  la
urbanització del territori això deixa de ser així. L’aigua va més ràpida i s’emporta més
sorra. Una canalització seria la solució.

Costes està d’acord i recorda que per aquest motiu va emetre informe desfavorable en
aquesta escullera.

Cimne, per comparar, explica com en el mateix temporal, la riera que desguassa sota
l’ermita de Sant Sebastià no té roques i va arrossegar poca sorra perquè la secció del
cabal era òptima, sempre tenint en compte les diferències entre ambdues rieres.

Costes informa que l’escullera augmenta la fragilitat de la platja. L’ideal seria canalitzar
aquesta aigua. Informa també que ha tornat el llevant i s’estan compensant els efectes
negatius dels passats temporals de sud. S’està equilibrant el moviment de sorres. En
tot cas, seria millor treure-la que no mantenir-la.

El Tècnic d’Espais Naturals pregunta a Costes sobre previsions de dragatges 2025 

Costes informa que no n’estan previstos per part del Ministeri.

Port  Ginesta  comunica  que  al  voltant  de  març  es  faran  batimetries  per  saber  les
quantitats de sorra disponibles i aportarà el resultat.

Salvem les Platges reprova que l’Ajuntament no estar per la labor d’aportar sorra a les
platges tret d’una situació crítica. Entenen que si sobra sorra als ports, aquesta sorra
hauria d’aportar-se a les platges amb necessitats, però que l’Ajuntament diu que és
una actuació inútil. I els dragatges s’han de fer però la sorra anirà als municipis on n’és
benvinguda.

2.- Valoració final de l’estudi que es va debatre en reunió anterior de Cimne
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En  aquest  punt  es  demana  dels  assistents  una  valoració  o  aprovació  final  del
document.

Port Ginesta comenta que poden estar d’acord en alguns aspectes però no en d’altres.

Costes  opina que  l’informe resulta  elaborat  subjectivament  i  que consideren millor
documents amb dades objectives com els del CEDEX.

Cimne aclareix que el document es va presentar com un punt de partida.

Cimne comenta que la situació actual sobre el model de gestió de la costa que s’està
debatent és si s’expropien terrenys de la 1a línia per recuperar platja.

Salvem les platges afirma que no creu que cap habitant de Sitges accepti retirar el
Passeig per recuperar platja.

Cimne incideix que això és el què el Ministeri s’està plantejant a tota Espanya.

APMA Garraf recorda que actuacions d’aquest tipus han estat portades a terme en
municipis com Calafell amb èxit. Informa que a finals del s. XIX i anys 10-20 del s. XX
consten fotos de dunes a la zona de Terramar. Indica que les fotos son visibles a
“Sitges perdut” on s’observa el moment quan s’inicia la construcció del Passeig.

Costes aporta que disposen de fotos del Xiringuito ubicat sobre la platja i no sobre el
Passeig com està encaixonat actualment. Comenta que en la primera llei de costes,
les dunes no eren considerades domini públic.

APMA pregunta a Costes si  el  Ministeri  s’està plantejant  modificacions amb l’estat
d’emergència climàtica.

Costes contesta que recuperar fins on es pugui el domini públic.

Costes segueix aclarint que és una errada comparar les platges de Sitges amb les de
Vilanova  o  altres  municipis  atès  són  totalment  diferents.  Recorda  que  antigament
Sitges no tenia platja. No es pot pretendre tenir unes platges com les de Vilanova o
Cubelles perquè no son comparables. Per aquest motiu, en matèria de solucions, les
platges de Sitges son més comparables a les del Maresme.

Salvem les Platges pregunta si Sitges no té dret a disposar de solucions tècniques per
a les seves platges. Cal discutir i buscar solucions. Antigament es va solucionar amb
els espigons. Hi ha solució.

La Regidora d’Espais Naturals contesta que es una feina que es tracta d’un treball que
l’Ajuntament  no  pot  fer  sol  i  s’estan  fent  propostes.  D’aquí  la  carta  conjunta  dels
municipis del litoral del Garraf que es va enviar el 2024 per demanar un estudi global a
Costes que aporti un pla d’accions integral.

Costes contesta que estant treballant en una solució conjunta que vindrà proposada
pel CEDEX i arriba fins a Cubelles. Que tota aquesta informació comentada se’ls enviï
l’abans possible ja què tenen la pretensió de finalitzar l’estudi a finals de febrer.

Cimne pregunta perquè fins a Cubelles quan la unitat litoral d’afectació arriba fins a
Calafell.
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Costes contesta que es va debatre internament però Calafell pertany a la Delegació de
Tarragona i Barcelona finalitza a Cubelles.

Cimne  comenta  el  cas  previst  demolició  de  les  estructures  derivades  de  l’antiga
tèrmica de Cubelles i  el  resultat  a data d’avui.  Indica que cal  saber  abans quines
solucions son acceptables i quines no.

Salvem les Platges protesta que la gent gran no pot accedir a les platges passat el
Club de Mar fins a Terramar pel seu estat de pedres en lloc de platges de sorra.

Port Ginesta recorda novament que si l’Ajuntament vol sorra per a la temporada cal
saber-ho l’abans possible atès els tràmits son llargs.

La  Regidora  d’Espais  Naturals  tanca  el  punt  2  indicant  la  necessitat  d’esperar  a
l’informe del CEDEX. Estem treballant per trobar una solució.

3.- Presentació de propostes 2025

La Regidora d’Espais Naturals comenta com durant el debat ha sortit una proposta de
la retirada de l’escullera de la platja Sant Sebastià pel desguàs de la riera.

Port Ginesta comenta fora bo passat temps de temporals aporta les batimetries per
decidir sobre la sorra de dragatge.

Port Ginesta comenta que fa uns anys es va establir un acord entre el municipi de
Sitges (alcaldia a través de la regidoria de Platges), en el que es dotava de pressupost
al consistori  a traves de la partida de cànon d’Ocupació de les platges de Sitges, que
cada any paga el Ajuntament de Sitges al Ministeri. El Ministeri va estar d’acord en
utilitzar  aquesta  partida  de  cànon,  per  regenerar  les  platges  de  Sitges,  sota  el
concepte de que: “no es pot pagar un cànon de platges si no tenim platges”.  Port
Ginesta proposa recuperar aquell acord i actualitzar-lo, per tal de tenir un pressupost
per dragar i  aportar  sorres (sempre com a mesura provisional mestres la taula de
gestió de litoral busca solucions solides a la protecció i  millora de la costa i de les
platges de Sitges), per tal que el municipi tingui, una costa protegida i unes platges
aptes per el seu ús. Sense ser aquesta actuació un pes econòmic extraordinari per al
municipi ni per als ciutadans de Sitges.

La Regidora  d’Espais  Naturals  comenta la  petició  dels  ajuntaments de reordenar  i
naturalitzar. Dona pas a explicar  els  projectes que s’estan portant  a terme des de
l’Ajuntament.

El Tècnic d’Espais Naturals informa que s’està tramitant la licitació de tres projectes de
naturalització  amb  fons  europeus.  Els  espais  son  el  tram  municipal  de  la
desembocadura de la riera de Ribes, desembocadura urbana de la riera de Vallbona,
la qual arriba a la Platja de les Botigues de Sitges on, en la zona costat Ginesta, es
volen recuperar els aiguamolls temporals que s’acostumen a formar, amb una llacuna
litoral permanent per a l’estada i observació de pas de les aus migratòries. Els tres
projectes de naturalització vindrien orientats a afavorir l’increment de la biodiversitat i
lluita contra el canvi climàtic.
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A l’àmbit de la Riera de Ribes, Costes reclama l’oportunitat d’existir-ne per retirar la
xarxa de sanejament i el col·lector de l’àmbit de domini públic. Indica que la major part
del traçat del col·lector circula fora de DPMT. Que el que queda dins és l’estació de
bombament de la riera. Que l’Agent Mediambiental de Biodiversitat que col·labora amb
ells, els ha informat en diverses ocasions que en aquesta zona de la platja fa pudor i
n’ha vist algun vessament.

Comenten que de cara a poder abordar qualsevol renaturalització en aquesta zona,
consideren interessant poder repensar aquesta part de xarxa, solucionant possibles
vessaments que es puguin estar donant a la platja, retranquejant les instal·lacions de
l’EDAR que queden dins de DPMT i, en la mesura del possible, optimitzar el traçat per
evitar  tenir  tantes  instal·lacions  tan  properes  a  la  línia  de  costa  i  canalitzacions
paral·leles  a  la  línia  de costa.  Especialment,  en  aquesta  zona on  la  platja  és  tan
escassa. Altra actuació seria acabar de demolir l’Atlàntida o restaurar aquest espai.
Consideren interessant  donar-hi  una visió  integral,  incloent  la  part  del  sanejament,
millora d’accessos, etc.

El CEM expressa que la seva mirada és ambiental i  treballen la ciència ciutadana.
Concretament, estan treballant amb les praderies de posidònia junt el FEDAS per fer-
ne  seguiment.  També l’Obsea  té  prevista  una  càmera  a  la  praderia.  S’ha  fet  una
trobada inicial i es pensa en un conveni que pugui relacionar-ho amb la línia de costa
dels ajuntaments. S’espera també una actualització de la cartografia atès la de 2011
està antiquada.

Sense més aportacions, la Regidora d’Espais Naturals i Presidenta de la Taula tanca la
reunió a les 12:46 hores.

Presideix:

CARME GASULLA BLANCO
Regidora d’Espais Naturals

Sitges, a data de la signatura electrònica.
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